



Институт законодательства и сравнительного правоведения
при Правительстве Российской Федерации

СОВРЕМЕННОЕ КОРПОРАТИВНОЕ ПРАВО: АКТУАЛЬНЫЕ ПРОБЛЕМЫ ТЕОРИИ И ПРАКТИКИ

Монография

Ответственный редактор
O.B. Гутников



УДК 67.404.013.11

ББК 346

C56

*Одобрено на секции частного права ученого совета
Института законодательства и сравнительного правоведения
при Правительстве Российской Федерации*

Рецензенты:

И.С. Шиткина – профессор кафедры предпринимательского права юридического факультета МГУ имени М.В. Ломоносова, доктор юридических наук;

М.П. Шестакова – ведущий научный сотрудник Института законодательства и сравнительного правоведения при Правительстве Российской Федерации, кандидат юридических наук.

C56 Современное корпоративное право : актуальные проблемы теории и практики: монография / О. А. Беляева, С. А. Бурлаков, М. М. Вильданова и др. ; отв. ред. О. В. Гутников ; Институт законодательства и сравнительного правоведения при Правительстве Российской Федерации. – Москва : Статут, 2021. – 528 с.

ISBN 978-5-8354-1744-5 (в пер.)

Настоящее издание посвящено исследованию актуальных проблем корпоративного права в условиях продолжающегося реформирования законодательства о юридических лицах. Рассматриваются соответствующие проблемы по наиболее интересным разделам корпоративного права, включая предмет и метод правового регулирования корпоративных отношений, корпоративное управление, компании с государственным участием, экстраординарные сделки, осуществление и защиту корпоративных прав.

Исследование проведено с использованием новейшего нормативного материала на основании новой редакции главы 4 Гражданского кодекса РФ о юридических лицах, существенно обновленной в ходе реформы гражданского законодательства, а также принятых позднее изменений в специальные законы о юридических лицах.

Для научных работников и практикующих юристов, преподавателей, аспирантов, магистрантов, студентов юридических и экономических факультетов и вузов, а также широкого круга читателей, интересующихся проблемами гражданского и корпоративного права.

УДК 67.404.013.11

ББК 346

ISBN 978-5-8354-1744-5

© Институт законодательства и сравнительного правоведения
при Правительстве Российской Федерации, 2021

THE INSTITUTE OF LEGISLATION AND COMPARATIVE LAW
UNDER THE GOVERNMENT OF THE RUSSIAN FEDERATION

MODERN CORPORATE LAW: THE RELEVANT ISSUES OF THEORY AND PRACTICE

Monograph

Editor in chief
O.V. Gutnikov



UDK 67.404.013.11
BBK 346

*Approved at the section of private law of the Research Council
of the Institute of Legislation and Comparative Law
under the Government of the Russian Federation*

Reviewed by:

I.S. Shitkina – professor at the department of business law of the law faculty of the Moscow State University named after M.V. Lomonosov, Doctor of Law;

M.P. Shestakova – leading researcher at the Institute of Legislation and Comparative Law under the Government of the Russian Federation, Ph.D.

Modern Corporate Law : the Relevant Issues of Theory and Practice: monograph / O. A. Belyaeva, S. A. Burlakov, M. M. Vildanova; ed. in chief O. V. Gutnikov ; Institute of Legislation and Comparative Law under the Government of the Russian Federation. – Moscow : Statut, 2021. – 528 p.

ISBN 978-5-8354-1744-5

This publication is dedicated to the research of the relevant issues in corporate law in the context of progressive reconstruction of legislation concerning legal entities. The publication addresses to the most essential components and matter of corporate law – i.e. the subject and methodology of corporate relationships under regulation; corporate governance; state-owned enterprises; extraordinary transactions; implementation and protection of corporate rights. The research is based upon the most recent law-related sources, including the updated Chapter 4 of the Russian Civil Code (concerning legal entities), which has been greatly altered in the course of the civil-law reform and consequent amendments to the specific laws on legal entities.

Designed for legal scholars, practicing lawyers, lecturers, postgraduate students, master's course students, students of law schools and economics, as well as for a wide circle of readers, interested in civil and corporate matters.

UDK 67.404.013.11
BBK 346

ISBN 978-5-8354-1744-5

© The Institute of Legislation and Comparative Law
under the Government of the Russian Federation, 2021

АВТОРСКИЙ КОЛЛЕКТИВ

Беляева Ольга Александровна – главный научный сотрудник отдела гражданского законодательства и процесса, заведующая кафедрой частноправовых дисциплин ИЗиСП, профессор РАН, доктор юридических наук (§ 3 гл. III).

Бурлаков Сергей Алексеевич – кандидат юридических наук, LLM (§ 7 гл. III).

Вильданова Марина Михайловна – ведущий научный сотрудник отдела гражданского законодательства и процесса ИЗиСП, кандидат юридических наук (§ 1 гл. VI).

Ганичева Екатерина Севериановна – ведущий научный сотрудник отдела гражданского законодательства и процесса ИЗиСП, кандидат юридических наук, советник юстиции 1-го класса (§ 2 гл. VI – в соавторстве с Дьяконовой М.О.).

Глазунов Алексей Юрьевич – аспирант отдела гражданского законодательства и процесса ИЗиСП (гл. II).

Гутников Олег Валентинович – и.о. заведующего отделом гражданского законодательства и процесса, главный научный сотрудник ИЗиСП, доктор юридических наук (введение, § 2 гл. I, гл. V, VII).

Домрачев Всеволод Иванович – соискатель отдела гражданского законодательства и процесса ИЗиСП (гл. IV).

Дьяконова Мария Олеговна – старший научный сотрудник отдела гражданского законодательства и процесса ИЗиСП, кандидат юридических наук (§ 2 гл. VI – в соавторстве с Ганичевой Е.С.).

Коршунова Татьяна Юрьевна – ведущий научный сотрудник отдела законодательства о труде и социальном обеспечении ИЗиСП, кандидат юридических наук (§ 6 гл. III).

Оболонкова Елена Викторовна – ведущий научный сотрудник отдела гражданского законодательства и процесса ИЗиСП, кандидат юридических наук (§ 4 гл. III).

Символоков Олег Анатольевич – ведущий научный сотрудник отдела гражданского законодательства и процесса ИЗиСП, кандидат юридических наук (§ 5 гл. III).

Синицын Сергей Андреевич – заместитель директора, ведущий научный сотрудник отдела гражданского законодательства и процесса ИЗиСП, доктор юридических наук (введение, § 1 гл. I).

Соловьева Светлана Вадимовна – ведущий научный сотрудник отдела гражданского законодательства иностранных государств ИЗиСП, кандидат юридических наук (§ 2 гл. III).

Терновая Ольга Анатольевна – ведущий научный сотрудник отдела гражданского законодательства иностранных государств ИЗиСП (в настоящее время – начальник отдела законодательства о юридических лицах

ФГБУ «Исследовательский центр частного права имени С.С. Алексеева при Президенте Российской Федерации»), кандидат юридических наук (§ 1 гл. III).

Чеховская Светлана Алексеевна – ведущий научный сотрудник отдела гражданского законодательства и процесса ИЗиСП, кандидат юридических наук (§ 8 гл. III).

Щукин Андрей Игоревич – ведущий научный сотрудник отдела международного частного права ИЗиСП, кандидат юридических наук (§ 3 гл. VI).

COLLECTIVE OF AUTHORS

Belyaeva Olga Alexandrovna — chief researcher at the department of civil legislation and procedure, head of the department of private-law disciplines of the ILCL, professor of RAS, Doctor of Law (§ 3 of chapter III).

Burlakov Sergei Alexeievitch — Ph.D., LLM (§ 7 of chapter III).

Vildanova Marina Mikhailovna — leading researcher at the department of civil legislation and procedure of the ILCL, Ph.D. (§ 1 of chapter VI).

Ganicheva Ekaterina Severianovna — leading researcher at the department of civil legislation and procedure of the ILCL, Ph.D., Councilor of Justice – 1st Class (§ 2 of chapter VI – in collaboration with Diakonova M.O.).

Glazunov Alexei Yurievitch — postgraduate student at the department of civil legislation and procedure of the ILCL (chapter II).

Gutnikov Oleg Valentinovich — vice head at the department of civil legislation and procedure, chief researcher of the ILCL, Doctor of Law (introduction, § 2 of chapter I, chapter V, chapter VII).

Domratchev Vsevolod Ivanovich — candidate at the department of civil legislation and procedure of the ILCL (chapter IV).

Diakonova Maria Olegovna — senior researcher at the department of civil legislation and procedure of the ILCL, Ph.D. (§ 2 of chapter VI – in collaboration with Ganicheva E.S.).

Korshunova Tatiana Yurievna — leading researcher at the department of labor and social security legislation of the ILCL, Ph.D. (§ 6 of chapter III).

Obolonkova Elena Viktorovna — leading researcher at the department of civil legislation and procedure of the ILCL, Ph.D. (§ 4 of chapter III).

Simvolokov Oleg Anatolievitch — leading researcher at the department of civil legislation and procedure of the ILCL, Ph.D. (§ 5 of chapter III).

Sinitsyn Sergei Andreevitch — deputy director, leading researcher at the department of civil legislation and procedure of the ILCL, Doctor of Law (introduction, § 1 of chapter I).

Soloviova Svetlana Vadimovna — leading researcher at the department of civil legislation of foreign states of the ILCL, Ph.D. (§ 2 of chapter III).

Ternovaya Olga Anatolievna — leading researcher at the department of civil legislation of foreign states of the ILCL (at the present time – head of legal entities legislation department of the FSBSI «The Private Law Research Center under the President of the Russian Federation named after S.S. Alekseev»), Ph.D. (§ 1 of chapter III).

Chekhnovskaya Svetlana Alexeieva — leading researcher at the department of civil legislation and procedure of the ILCL, Ph.D. (§ 8 of chapter III).

Schukin Andrei Igorevitch — leading researcher at the department of private international law of the ILCL, Ph.D. (§ 3 of chapter VI).

ОГЛАВЛЕНИЕ

Введение (О.В. Гутников, С.А. Синицын)	15
Глава I. Корпоративные отношения и проблемы развития корпоративного права	
§ 1. Корпоративные отношения в российском гражданском праве (С.А. Синицын)	20
§ 2. Основные проблемы развития корпоративного права на современном этапе (О.В. Гутников).....	33
Глава II. Особенности метода правового регулирования корпоративных отношений в хозяйственных обществах: соотношение диспозитивности и императивности (А.Ю. Глазунов).....	
§ 1. Общие подходы при определении соотношения диспозитивного и императивного методов регулирования корпоративных отношений	50
§ 2. Метод правового регулирования корпоративных отношений в хозяйственных обществах с политико-правовой точки зрения.....	55
§ 3. Реформа 2014 года в России и текущие проблемы диспозитивности регулирования отношений участников непубличных обществ	66
§ 4. Проблема диспозитивности норм, регулирующих отношения участников хозяйственных обществ, на отдельных примерах	77
§ 5. Выводы и предложения о соотношении императивных и диспозитивных норм в корпоративном праве	88
Глава III. Актуальные проблемы корпоративного управления.....	
§ 1. Понятие корпоративного управления: теоретические и практические аспекты (О.А. Терновая)	92
§ 2. Система органов управления юридическими лицами: основные модели (С.В. Соловьева).....	115
§ 3. Управление юридическими лицами корпоративного типа (О.А. Беляева).....	147
§ 4. Управление в унитарных организациях (Е.В. Оболонкова).....	161
§ 5. Унификация правового режима корпоративного управления в публичных акционерных обществах (О.А. Символоков)	186

§ 6. Проблемы правового статуса единоличного исполнительного органа юридического лица: соотношение корпоративного и трудового права (Т.Ю. Коршунова)	196
§ 7. Участие представителей работников в деятельности советов директоров юридических лиц: европейский опыт и российский подход (С.А. Бурлаков).....	221
§ 8. Искусственный интеллект в корпоративном управлении: основные направления и риски использования (С.А. Чеховская) ...	237
Глава IV. Управление принадлежащими государству акциями (долями) хозяйственных обществ: проблемы и пути развития правового регулирования (В.И. Домрачев)	267
§ 1. Правовое регулирование отношений, связанных с управлением принадлежащими государству акциями (долями) хозяйственных обществ	267
§ 2. Особенности правового статуса государства как акционера (участника) хозяйственных обществ	276
§ 3. Осуществление государством прав акционера (участника) хозяйственных обществ. Ответственность представителей государства, входящих в органы управления хозяйственных обществ	287
§ 4. Выводы и предложения	299
Глава V. Экстраординарные сделки в корпоративном праве: проблемы и перспективы правового регулирования (О.В. Гутников)	303
§ 1. Понятие и сфера применения экстраординарных сделок в корпоративном праве	303
§ 2. Сделки с заинтересованностью.....	307
§ 3. Крупные сделки	338
§ 4. Проблемы правоприменительной практики по спорам о крупных сделках и сделках с заинтересованностью	353
§ 5. Тенденции развития российского законодательства о крупных сделках и сделках с заинтересованностью	370
Глава VI. Осуществление и защита корпоративных прав	384
§ 1. Содержание прав и обязанностей участников коммерческих корпораций (М.М. Вильданова)	384
§ 2. Актуальные проблемы защиты прав участников корпорации (Е.С. Ганичева, М.О. Дьяконова).....	411
§ 3. Корпоративные отношения с иностранным элементом при рассмотрении дел в судах (А.И. Щукин).....	429

Глава VII. Отдельные проблемы корпоративного права	
(О.В. Гутников)	466
§ 1. Проблемы правового регулирования международных компаний	466
§ 2. Снятие «корпоративной вуали» с ликвидированного юридического лица: возможные правовые формы и их оценка	486

CONTENTS

Introduction (O.V. Gutnikov, S.A. Sinitsyn).....	15
Chapter I. Corporate relationships and issues of corporate law development	20
§ 1. Corporate relationships in Russian civil law (S.A. Sinitsyn).....	20
§ 2. General issues of corporate law development at the modern stage (O.V. Gutnikov).....	33
Chapter II. Specific features of the methodology for the legal regulation of corporate relationships in economic entities: correlation between disposition and imperative nature (A.Y. Glazunov)	50
§ 1. General approaches to determining correlation between dispositive and imperative methods for regulating corporate relationships	50
§ 2. The method for regulating corporate relationships in economic entities from the political and legal perspectives	55
§ 3. The Russian 2014 reform and relevant issues concerning dispositive nature of regulating relationships between the members of non-public entities	66
§ 4. Issues, associated with the disposition of regulations concerning relationships between the members of economic entities (shown upon certain examples)	77
§ 5. Conclusions and recommendations on correlating imperative and dispositive norms in corporate law	88
Chapter III. Relevant issues of corporate governance	92
§ 1. Defining corporate governance: theoretical and practical aspects (O.A. Ternovaya)	92
§ 2. The system of governing bodies in legal entities: general models (S.V. Soloviova)	115
§ 3. Governing corporate-type legal entities (O.A. Belyaeva)	147
§ 4. Governing unitary organizations (E.V. Obolonkova).....	161
§ 5. Unifying the legal regime of corporate governance in public joint stock companies (O.A. Simvolokov)	186
§ 6. Issues of the legal status of a CEO in a legal entity: correlation between corporate and labor law (T.Y. Korshunova)	196
§ 7. Participation of employees' representatives in the activities of directors' boards: European and Russian experience (S.A. Burlakov).....	221

§ 8. AI in corporate governance: basic development vectors and associated risks (S.A. Chekhovskaya).....	237
Chapter IV. Governing state-owned stocks and shares in economic entities: issues and ways of legal regulation	
(V.I. Domratchev)	267
§ 1. Legal regulation of relationships, associated with governing state-owned stocks and shares in economic entities	267
§ 2. Specific features of the “shareholder” status in economic entities	276
§ 3. Implementing shareholder’s rights in economic entities by the state. Responsibilities of public officials, being members of management bodies in economic entities	287
§ 4. Conclusions and recommendations	299
Chapter V. Extraordinary transactions in corporate law: issues and prospects of legal regulation (O.V. Gutnikov).....	303
§ 1. The definition and application scope of extraordinary transactions in corporate law.....	303
§ 2. Related-party transactions.....	307
§ 3. Significant transactions	338
§ 4. Issues of enforcement practice over disputes concerning significant and related-party transactions	353
§ 5. Basic development trends of Russian legislation associated with significant and related-party transactions	370
Chapter VI. Implementation and protection of corporate rights	384
§ 1. Scope of rights and obligations attached to the members of corporations (M.M. Vildanova)	384
§ 2. Acute issues of protecting corporation members’ rights (E.S. Ganicheva, M.O. Diakonova).....	411
§ 3. Corporate relationships featuring a foreign element in court litigation procedures (A.I. Schukin)	429
Chapter VII. Certain issues of corporate law (O.V. Gutnikov)	466
§ 1. Issues of legal regulation concerning international companies	466
§ 2. Removing a “corporate veil” from a liquidated legal entity: possible legal forms and their assessment	486